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Zgodovinske stvari. 
Deželni zbor Kranjski 12. septembra 1847. leta 

in pa okraj Žumberški. 
Vojvodina Kranjska bila je nekdaj veliko veča 

kakor je dandanes. Namen teh vrstic vendar ni spu
ščati se v vse, kar je bilo nekdaj zemlja dežele Kranj
ske; le objaviti odlomek o tem, za česar je bila pravda 
med kraljestvom H r v a š k i m in med Vojvodino K r a n j 
s k o , utegne zanimivo biti zdaj, ko Ž u m b e r č a n i ra
dostno nam željo razglašajo, da bi prišli sopet pod Voj
vodino Kranjsko kakor so nekdaj bili. 

Le z g o d o v i n s k o č r t i c o tedaj, in to iz 1847. 
leta, podati našim čitateljem, je namen teh vrstic. 

Dunajska c. k. dvorna kancelarija je z ukazom od 
24. avgusta 1847. leta velela tadanjim stanovom Kranj
skim, naj prineso pred deželni zbor kranjski obrav
nave zarad u r a v n a n j a mej med artikularno komisijo 
Hrvaško-Kranjsko leta 1846., kteri je prvosednik biL 
škof zagrebški Jurij Haulik in v kteri so Kranjsko de
želo zastopali grof Vuk Lichtenberg, zastopnik stanov 
Kranjskih, in in c. k. okrožni glavar Novomeški Lau-
fenstein in c. k. okrožni glavar Postonjski Košaker. 

12. dan t. m. je preteklo ravno 22 let — bilo je 
namreč 12. septembra leta 1847. — ko je grof Lich
tenberg t a d a n j e m u p o s t u l a t n e m u d e ž e l n e m u 
z b o r u poročal tako: 

„Da zadostujemo ukazu visoke dvorne kancelarije, 
treba pred vsem, da zbrani stanovi izvedo, kako dan
danes stoie obravnave zarad mejne uravnave. 

Hrvati so stavili 6 zahtev (pretenzij). Med temi je 
mejna pravda med mestom R e k o in grajščino K a s t a v -
s k o bila že pred več leti po poti pogodbe konečno re
šena; to pogodbo je presv. cesar potrdil, in vsled tega 
so bili mejniki med obe deželi postavljeni in dotične 
mape narejene. 

V lanski skupščini 10. oktobra artikularne komisije 
v Zagrebu so Hrvaški zastopniki odločno ^ odstopili od 
zahtev na M e t l i š k o zemljo in kar k njej spada. Te 
pravde je tedaj konec. Po takem Hrvati z a h t e v a j o 
zdaj le še S t a r i Ko t in N o v i K o t (Alt- und Neu-
winkel) v okraji Kočevskem, — P a n o v j e poleg Mo-
kric v kantonu Kostanjeviškem, — majhne vasi: T r -
n o v i c a , K u k o l a n i i n B a s t j a n i v okrožji Pazen-
skem, — gozd S m r e k o v a c v okraji Kastavskem. 

Kranjska dežela nasproti pa ima le d v e , a jako 
važni zahtevi; ona namreč zahteva vas P r e ž i d (Alt-
babenfeld), ki je nekdaj spadala pod Postojnsko kre-
sijo*) in ki šteje nad 100 hiš z obširnim gozdom, ter 
meri 9371 oralov in 1313 štirj. sežnjev zemlje; — druga 
zahteva pa sega po Ž u m b e r š k e m okraji z M a r i j e-
d o l o m in dotičnimi enklavami; zemlja ta ni še mer
jena, a veča je kakor Prezidska. T a o k r a j j e spa 
d a l n e k d a j p o d N o v o m e š k o o k r o ž j e (kresijo), k 
d r ž a v n i g r a j š č i n i K o s t a n j e v i š k i , R u b e r š k i , 

*) P r e z i d in kar k njemu spada, je K r a n j s k a zemlja; to 
pričajo stara pisma; zemljiače to dalo se je za odločeni čas le v 
zakup (atant) železni fabriki. — Tako dokazuje Postonjski okrožni 
glavar v svojem pismu, ki ga je v Zagrebu 17. oktobra 1846. leta 
zapisniku priložil. 
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M e h o v s k i in K r o p s k i . Da se morejo vse te za
hteve, Hrvaške in Kranjske, konečno rešiti, narejene 
so skor vse in prav drage priprave in pisma, le Hr
vati še niso vseh pisem dodelali. 

Čeravno niso še vsa pravdna pisma dovršena in se 
po takem ne more še soditi, kdo da ima več pravice 
do enega ali druzega, ali čegava zahteva se more z 
večo pravico odbiti, more se vendar to že zdaj z veli
kim zaupanjem izreči, da se Kranjski deželi ni dosege 
ne ene Hrvaške zahteve bati, nasproti pa se Kranjsko 
zahtevanje zarad P r e z i da tako pravično kaže, da ni 
dvomiti o zadovoljnem izidu te pravde. Tako zago-
tovlja adjunkt c. k. fiskala dr. Ulepič, ki je stanovom 
izdeloval več dotičnih pisem. Tega prepričanja je menda 
bil tudi škof Zagrebški, predsednik mejne komisije, kajti 
soglasno s Hrvaškimi zastopniki je na koncu dotičnih 
obravnav izrekel željo in stavil predlog, naj se popu 
s t i j o v z a j e m n e z a h t e v e , in, kakor so meje tacaš 
bile, tako naj za gotovo ostanejo vprihodnje. Temu 
predlogu je pritrdil kresijski glavar Novomeški, samo z 
izjemo Ž u m b e r š k e g a okraja, kresijski glavar Po-
stonjski in jaz pa nisva pritrdila. 

Tako stoje reči. Po vsem tem bo veleslavni zbor 
stanovski lahko presodil predlog o pogodbi, ki ga je 
stavil prvosednik mejne 'komisije. In po vsem tem 
stavi se sledeči predlog: 

Ker so čvetere Hrvaške mejne zahteve, pa tudi 
Kranjska zahteva zarad Prezida po mnozih zelo dragih 
poizvedbah tako daleč dognane, da dokončanje te pravde 
je le še odvisno od dotičnih pisem in njihove zamene 
(to pa ne bo stalo mnozih stroškov) in ker dalje po za
gotovilu dr. Ulepiča, ki je pravdna pisma dobro pre-
vdaril, Kranjska dežela ne bode imela Hrvatom nič 
odstopiti, tedaj ne bi b i l o pravo, da bi se zdaj izpu
stili v pogodbo tako, da vsaka dežela obdrži meje tako, 
kakor so bile takrat, predno se je začela uravnava 
mejna. 

Kar pa se tiče zahteve Kranjske o Ž u m b e r š k e m 
o k r a j i , zarad kterega ni še bilo na mestu nobene po-
izvede, priporočamo to , naj deželni zbor, čeravno je 
dr* Ulepič v stanovskem arhivu na j de l m n o g o z e l o 
v a ž n i h p i s e m z a t o , da K r a n j s k a z a h t e v a i m a 
v e l j a v o , sprejme predlog Novomeškega c. kr. okrož
nega glavarja, in ta j e , da se ta zahteva p r e p u š č a 
t i s t e m u č a s u , kader take spremembe o vojaški 
granici nastopijo, pri kterih bilo bi mogoče, a k o 
K r a n j s k a z a h t e v a o b v e l j a , Zuniberški okraj 
dati deželi Kranjski ali pa civilnemu Hrvaškemu. *) 
Pomisliti j e , da zdaj dobljena pravda, ktera bi mnogo 
stroškov stala, bi ostala brez bistvenega vspeha zato, 
ker dandanes ni še prevideti Čas, da bi vojaška granica 
kadaj se predrugačila tako, da bi Z u m b e r š k i o k r a j 
s o p e t K r a n j s k a d e ž e l a d o b i l a n a z a j . Konečno 
naj pomisli deželni zbor, da vodstvo mejnih obravnav 
je v rokah prvosednika Hrvaškega, — da j e , kar tra
jajo obravnave, on že tretji prvosednik, — da so Hrvati 
vgovor (Einrede) o zahtevi naši zarad Prezida 14 let 
zavlekli in da po tem takem se je bati, da Hrvati, ako 
bi morali odstopiti kak okraj, ki ga zdaj imajo v po
sesti, ne bi te razprave zavlekli tako, da bi nikoli ne 
bilo ne konca ne kraja. Ker pa bi tudi potem Kranj
ska na tem ostala, da ostane kakor je, tudi brez spre
jetja prvosednikovih ponudeb, tedaj bi kazalo, da se o 
tistih zahtevah, ktere se brez stroškov morejo rešiti le 
z zameno pravnih pisem, počaka sklep na formalni 
poti". -

Deželni zbor je pritrdil tem predlogom, 
Citatelji iz teh obravnav vidijo, da Z u m b e r k ka

kor P r e z i d bila sta kranjska zemlja. 
*) Ta čas je sedaj nastopil. 


